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Op 24 februari 2010 werd in de Commissie voor Economie, Economisch Overheidsinstru-
mentarium, Innovatie, Wetenschapsbeleid, Werk en Sociale Economie een verslag gegeven 
van de Europese Ministerraad Concurrentievermogen van 4 en 5 december 2009 en van 
de informele Europese Ministerraad Concurrentievermogen van 7, 8 en 9 februari 2010. 

1. Formele Europese Ministerraad van 4 en 5 december 2009

Over deze ministerraad werd een schriftelijk verslag gegeven.

A. Onderdeel Industrie

GM/OPEL

België heeft op verzoek van Vlaanderen het Zweedse EU-voorzitterschap gevraagd om als 
variapunt het dossier Opel te behandelen. Het Zweedse EU-voorzitterschap heeft daarop 
besloten dat dit agendapunt voldoende belangrijk was om het tijdens de lunch te behan-
delen.

Voor België nam minister-president Kris Peeters deel aan de lunch. De minister-president 
heeft er de Vlaamse bezorgdheden uitgedrukt ten aanzien van de manier waarop GM de 
herstructurering aanpakt en op het gevaar van een opbod van subsidies gewezen. Hij heeft 
gehamerd op het belang van de naleving van de Europese internemarktregels en de regels 
inzake staatssteun en de Europese Commissie opgeroepen hierop toe te zien. Hij heeft 
daarbij meer precies gepleit voor ex-ante evaluatie door de Europese Commissie van het 
volledige businessplan van GM Europe om te verzekeren dat dit enkel op economische 
gronden is gebaseerd.

Na de lunch heeft de Zweedse minister Maud Oloffson ‘press points’ verspreid waarin 
onder meer de oproep aan de Europese Commissie is opgenomen om het businessplan 
aan een ex-ante-evaluatie te onderwerpen.

België heeft ook een informatienota verspreid die terug te vinden is op: 
http://register.consilium.europa.eu/pdf/en/09/st16/st16693.en09.pdf.

Industriebeleid

De ministers hebben raadsconclusies aangenomen over een concurrerend, innovatief  en 
eco-efficiënt Europa. De raadsconclusies zijn beschikbaar op: 
http://register.consilium.europa.eu/pdf/nl/09/st17/st17179.nl09.pdf.

De ministers hebben ook een debat gehouden over de overgang naar een eco-efficiënte 
economie aan de hand van volgende vraag van het Zweedse voorzitterschap: “Welke drie 
maatregelen zullen het belangrijkst zijn voor een succesvolle omvorming tot een eco-effi-
ciënte economie?”.

Alle lidstaten waren het erover eens dat de overgang naar een eco-efficiënte econo-
mie belangrijk is en een kernonderdeel van de EU2020-strategie (de opvolger van de  
Lissabonstrategie voor groei en jobs) moet vormen. Verschillende lidstaten benadrukten 
het belang van kmo’s, versterkte handel met derde landen, een verbetering van de werking 
van de interne markt, innovatie enzovoort.

België heeft in zijn interventie in eerste instantie de nadruk gelegd op de noodzaak aan 
een reconversie van de bestaande industrie in de richting van duurzaam materiaalbeheer 
(cradle-to-cradle). Het voorzien van de nodige vaardigheden of  skills en het aanwenden 
van nieuwe informatie- en communicatietechnologieën zijn hierbij belangrijk. Ook het 
belang van ‘groene statistieken’ om de voortgang in de reconversie te kunnen meten, werd 
benadrukt.
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Een tweede belangrijk element en noodzakelijk voor een succesvolle transformatie van 
onze industrie is nieuwe infrastructuur. De nadruk werd hierbij gelegd op een maximale 
koppeling aan hernieuwbare energiebronnen, de interconnectie tussen nationale en regio-
nale smart grids en het gebruik van publiek-private partnerschappen om deze infrastruc-
tuur te realiseren.

Ten derde werd het belang onderstreept van meer complementariteit tussen de verschil-
lende clusters in Europa. Het gaat erom slim te specialiseren, in de eerste plaats op de 
zogenaamde lead markets (groeimarkten, bijvoorbeeld hernieuwbare energie, bescher-
mend textiel, bio-based economie enzovoort). Ieder moet zijn plaats zoeken in de waarde-
keten zodat duplicatie van inspanningen plaatsmaakt voor complementaire initiatieven. 
Een gemeenschappelijk Europees kader, gericht op maatschappelijke uitdagingen kan de 
samenhang tussen het beleid van en in de lidstaten bevorderen. Ten slotte werd ook een 
betere toegang tot innovatiefinanciering voor kmo’s vermeld.

Het Europese industriebeleid kan een hefboom verschaffen voor het Vlaams industriebe-
leid. Net zoals op EU-niveau, wordt ook binnen Vlaanderen gestreefd naar een heroriën-
tering van de industrie naar meer duurzaamheid. Het is belangrijk het Europese beleid 
mee op te volgen en het debat mee richting te geven zodat de hefboomwerking kan wor-
den gemaximaliseerd.

B. Onderdeel Interne Markt

Gemeenschapsoctrooi

Het Zweedse voorzitterschap is erin geslaagd om een gedeeltelijk akkoord uit de wacht 
te slepen over het Gemeenschapsoctrooi. Het Zweedse voorzitterschap heeft dit kunnen 
bewerkstelligen door de betwiste elementen in het wetsvoorstel van de Europese Com-
missie, waaronder de vertaalregeling, uit het voorstel te lichten om alvast een akkoord 
te sluiten over datgene waarover men het eens is. Over de vertaalregeling zal een aparte 
wet worden aangenomen die via unanimiteit moet worden gestemd. De nu overeengeko-
men wet inzake het Gemeenschapsoctrooi kan echter niet in werking treden vooraleer die 
aparte wet over de vertaalregeling er is.

Intellectuele eigendom is een federale bevoegdheid. De vertaalregeling is echter van belang 
voor Vlaanderen. Het is dan ook belangrijk om dit dossier op te volgen en de federale 
overheid te blijven herinneren aan het Vlaamse standpunt ter zake.

Prioriteiten voor de interne markt

De ministers hebben raadsconclusies aangenomen over de prioriteiten voor de interne 
markt. In de conclusies wordt de nadruk gelegd op de implementatie van de Diensten-
richtlijn, consumentenbeleid op het gebied van elektronische handel, intellectuele eigen-
domsrechten en de externe dimensie van de interne markt.

De raadsconclusies zijn beschikbaar op:
http://register.consilium.europa.eu/pdf/nl/09/st16/st16112.nl09.pdf.

Gezien de omzetverplichtingen die ook Vlaanderen heeft in het kader van interne markt, 
in de eerste plaats op het gebied van de Dienstenrichtlijn, is dit een op te volgen dossier.
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C. Onderdeel Onderzoek

Richtsnoeren voor de toekomstige prioriteiten voor onderzoek en op onderzoek gebaseerde 
innovatie

De Raad heeft conclusies aangenomen rond richtsnoeren voor toekomstige prioriteiten 
voor onderzoek en op onderzoek gebaseerde innovatie.

De tekst van de raadsconclusies is terug te vinden op:
http://register.consilium.europa.eu/pdf/nl/09/st17/st17189.nl09.pdf.

In het multilaterale beleid heeft de Vlaamse overheid zich steeds geconcentreerd op het 
stimuleren van de Vlaamse deelname aan internationale onderzoeksprogramma’s. In de 
beleidsnota voor Wetenschap en Innovatie staat te lezen dat de regering op deze inge-
slagen weg zal verdergaan, zodat Vlaanderen maximaal kan inspelen op de mogelijkhe-
den die worden geboden door de zich snel ontwikkelende Europese Onder zoeksruimte en 
andere multilaterale initiatieven die zich aandienen.

Belangrijk voor Vlaanderen is dat naast kwantitatieve indicatoren ook kwalitatieve indi-
catoren worden ontwikkeld en opgevolgd. Naast het meten van de input (de 3 percent-
doelstelling) is het ook belangrijk om de output of  resultaten te meten. Ten slotte is het 
ook voor de Vlaamse (potentiële) deelnemers aan de Kaderprogramma’s belangrijk dat de 
toegang wordt verbeterd door middel van een vereenvoudiging van de programma’s. Al 
deze elementen werden opgenomen in de conclusies.

Beter governance van de Europese Onderzoeksruimte 

De Raad heeft een resolutie aangenomen waarin enkele krachtlijnen worden vastgelegd 
voor de herziening van het mandaat van CREST. Die herziening wordt momenteel onder 
het Spaanse EU-voorzitterschap besproken.

De tekst van de resolutie is terug te vinden op: 
http://register.consilium.europa.eu/pdf/nl/09/st17/st17159.nl09.pdf.

Voor Vlaanderen is het van belang dat CREST een meer strategische en voorbereidende 
rol krijgt in het kader van de EU-initiatieven op het vlak van onderzoek. Ook belangrijk 
is een beduidende rol van de Europese Commissie in de werking van CREST eerder dan 
voor de lidstaten. De betrokkenheid van de Europese Commissie verzekert immers de 
continuïteit van de werkzaamheden, de band met EU-initiatieven en een grotere bescher-
ming van de belangen van kleine lidstaten zoals België.

Toekomst van onderzoek, innovatie en infrastructuren op het gebied van ICT

De Raad heeft conclusies aangenomen over dit onderwerp. In de conclusies wordt gewe-
zen op het belang van ICT voor de productiviteit, de overgang naar een eco-efficiënte 
economie, de totstandkoming van de zogenaamde ‘vijfde vrijheid’ (de vrijheid van kennis) 
en het bewerkstelligen van excellentie. Tevens wordt benadrukt dat we pas aan het begin 
van de digitale revolutie staan en onderzoeksinfrastructuren ter zake dus belangrijk zijn. 
Het ICT-landschap wordt echter gekenmerkt door fragmentatie. Met deze overwegingen 
in het achterhoofd worden lidstaten en Europese Commissie opgeroepen tot een reeks 
acties op het gebied van ICT, waaronder het verhogen van inspanningen, meer overleg, 
gezamenlijke initiatieven enzovoort.

De tekst van de conclusies kan worden teruggevonden op:
http://register.consilium.europa.eu/pdf/nl/09/st17/st17190.nl09.pdf.
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Tussen de voorstellen die zijn opgenomen op de ESFRI-roadmap, nemen voor Vlaan-
deren grote computerfaciliteiten een bijzondere plaats in. De Vlaamse Regering heeft in 
samenwerking met de hogescholen en de universiteiten via het ‘Vlaams Supercomputer 
Centrum’ (VSC) belangrijke investeringen gedaan in grote rekenfaciliteiten, elektronische 
netwerken en grid computing. Bovendien zou risicokapitaal voor grote innovatieve onder-
zoeksinfrastructuren de mogelijkheid bieden om ook, bij de verdere uitbouw van het VSC, 
bedrijven en andere geïnteresseerde partners te betrekken.

Voorts is Vlaanderen betrokken bij twee Gezamenlijke Technologie-initiatieven op het 
gebied van ICT, met name ARTEMIS en AAL.

2. Informele Europese Ministerraad van 7, 8 en 9 februari 2010

De heer Karel Boutens, raadgever bij de Vlaamse vertegenwoordiging bij de EU geeft een 
mondeling verslag van de informele raad van 7, 8 en 9 februari 2010.

Hij herinnert eraan dat dergelijke informele raad geen besluiten neemt. Er worden alleen 
discussies gevoerd. De organisatie van een informele raad is het prerogatief  van het 
voorzitterschap, dat de agenda bepaalt. Bij de formele raden wordt de agenda veel meer 
bepaald door de voorstellen van de Commissie. 

A. Onderdeel Onderzoek

Voor wat het onderdeel Onderzoek aangaat heeft het Spaanse voorzitterschap drie the-
ma’s op de agenda gezet: integratie van het beleid, betrokkenheid van de burgers bij het 
beleid en inclusie. Bij dat laatste werd sterk de nadruk gelegd op wat onderzoek kan bete-
kenen voor de strijd tegen de armoede. 

De Belgische vertegenwoordiging heeft er sterk de nadruk op gelegd dat onderzoek, ont-
wikkeling en innovatie een centrale plaats moeten bekleden in de nieuwe EU2020-stra-
tegie. Dat is zeker van belang omdat de centrale doelstelling van de nieuwe strategie de 
transformatie naar een eco-efficiënte en duurzame economie is.

België heeft daarnaast ook aangedrongen op een efficiëntere inzet van de middelen. Er is 
niet alleen een verhoging, maar zeker ook een betere inzet van de middelen voor onder-
zoek nodig. Dat kan door de versnippering van de middelen te bestrijden. Als elke lidstaat 
enkel binnen de eigen grenzen bezig blijft, dan wordt veel dubbel werk gedaan. Ook wordt 
er gepleit voor een vereenvoudiging van de kaderprogramma’s en het bestrijden van de 
versnippering van de middelen in die kaderprogramma’s. Er mag niet alleen naar de input 
van middelen worden gekeken, maar ook naar de kwaliteit van het onderzoek. 

Onderzoek wordt ook dikwijls gezien als een manier om het concurrentievermogen van de 
industrie te verbeteren door de onderzoeksresultaten om te zetten in bedrijfseconomische 
activiteit. Daarmee komt vooral het toegepast onderzoek sterk op de voorgrond. Vanuit 
Vlaanderen wordt er daarbij altijd op aangedrongen dat er ook kennisonderzoek moet 
gebeuren in de vorm van fundamenteel basisonderzoek op initiatief  van de onderzoeker. 
Hiervoor werd door de Belgische delegatie dan ook aandacht gevraagd. 

Ten slotte was er de kwestie van de administratieve vereenvoudiging bij de Europese pro-
gramma’s voor onderzoek. Ondanks het feit dat jaar na jaar voor die administratieve ver-
eenvoudiging wordt gepleit, wordt er toch vastgesteld dat de administratieve rompslomp 
blijft toenemen. Vooral de toegang van kmo’s tot Europese onderzoeksprogramma’s 
wordt daardoor bemoeilijkt. 
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Naast België hebben verschillende lidstaten gepleit voor meer output-indicatoren in de 
uitwerking van de EU2020-strategie. 

Verder werd er ook aandacht gevraagd voor de zogenaamde kennisdriehoek: economie, 
onderzoek, onderwijs, en voor het stimuleren van ondernemerschap. Het grote probleem 
blijkt in Europa niet het onderzoek te zijn, omdat er heel wat onderzoeksresultaten wor-
den geboekt, maar wel het omzetten van die resultaten in economische activiteiten. Stimu-
leren van ondernemerschap is daar belangrijk bij, net zoals het durven nemen van risico’s. 
Daaraan ontbreekt het in Europa dikwijls, onder meer wegens het stigmatiseren van het 
falen van ondernemers. 

Het belang van het excellentiecriterium wordt door verschillende lidstaten naar voor 
geschoven. In de nieuwe EU2020-strategie zouden er stimuli worden opgenomen voor lid-
staten die het goed doen bij hun transformatiestrategieën. Er moet over worden gewaakt 
dat het excellentiecriterium dat wordt gehanteerd bij de onderzoeksprogramma’s in gevaar 
komt doordat er teveel de nadruk wordt gelegd op sociale cohesie. Cohesie en excellentie 
hoeven echter niet tegengesteld te zijn aan elkaar. 

B. Onderdeel Industrie

Voor wat het onderdeel Industrie betreft, was het centrale thema van deze informele raad 
de elektrische auto. 

België pleitte hier voor een ruime technologische benadering. De elektrische auto is niet 
de enig zaligmakende oplossing voor alle problemen. Er moet ook aandacht zijn voor de 
verbetering van de bestaande technologieën, biobrandstoffen of andere technologieën die 
nog in ontwikkeling zijn, zoals waterstof. Er moet daarnaast ook een ruime beleidsmatige 
aanpak zijn. Het gaat niet enkel over de industrie, maar ook over mobiliteit en onderzoek 
en innovatie. Bij de elektrische wagen komen belangrijke energieaspecten kijken, zoals 
onder andere het smart grid. Er zijn ook gevolgen voor milieu en volksgezondheid. Met al 
die zaken moet worden rekening gehouden bij het uitstippelen van het beleid. 

Er werd ook gewezen op het belang van de elektrische auto op het externe concurrentie-
vermogen: als Europa hier een voortrekkersrol kan spelen, kan ze deze technologie ook 
als eerste exporteren. Europa is zo op het vlak van energie-efficiëntie al leidinggevend. 

Belangrijk is ook het vastleggen van Europese standaarden, die het ook gemakkelijker 
zullen maken om naar andere werelddelen te exporteren. 

Vanuit de Belgische delegatie werd ook gewezen op de opportuniteit van een groeimarkt- 
initiatief, de zogenaamde ‘lead market’ en de rol van de overheid hierin. Men voorziet dat 
dit een exponentieel groeiende markt zal worden. Men moet die markt stimuleren zonder 
ze teveel te sturen. De overheid kan een belangrijke rol spelen in het op gang brengen van 
die markt door bijvoorbeeld in de eigen autovloot van de overheid een aandeel elektrische 
voertuigen op te nemen. 

Er werd ook gewezen op het belang van onderzoek en ontwikkeling, met name inzake 
de verbetering van de batterijtechnologie. Met Umicore heeft België op dat terrein een 
belangrijke speler.

België pleitte ook voor het belang van publiek-private samenwerking. Door te investeren 
in infrastructuur kan de overheid de privéondernemingen mee over de streep trekken. 

Het groene autobeleid werd ook voorgesteld als een nieuw soort industriebeleid, een 
manier om de industrie tot een herstructurering aan te zetten. Het is een sectorbeleid voor 
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de automobielindustrie, dat echter ook heel wat gevolgen heeft voor andere sectoren, zoals 
energie en ICT.

Ten slotte is er ook verwezen naar de nota over een inclusief  stakeholdersforum, een plat-
form voor informatie-uitwisseling tussen de overheden van de lidstaten. De lidstaten zijn 
nu bezig hun strategie te ontwikkelen op het vlak van elektrische voertuigen. Er moet nu 
gestreefd worden naar een gezamenlijke aanpak. 

Er waren in het debat al een aantal punten van overeenstemming. Er moet een technolo-
gieneutrale aanpak zijn. Het is niet omdat de elektrische auto op dit ogenblik de meest 
veelbelovende technologie schijnt te zijn, dat men alle andere technologieën moet laten 
vallen. Verbetering van de batterijtechnologie is een gezamenlijk aandachtspunt. Iedereen 
vindt het voorzien in de nodige infrastructuur en ook de normering voor die infrastruc-
tuur belangrijk. Men ziet ook het belang in van informatie-uitwisseling tussen de overhe-
den. 

Dat neemt niet weg dat er ook een aantal meningsverschillen tussen de lidstaten zijn. Som-
mige lidstaten willen vooral inzetten op de elektrische auto, andere landen vinden de ont-
wikkeling van andere technologieën zoals biobrandstoffen even belangrijk. Er zijn ook 
verschillen tussen de industriële spelers. De grote automobielconcerns zijn eerder conser-
vatief in hun projectie van het aandeel dat elektrische voertuigen uiteindelijk zullen uitma-
ken op de markt. Nutsbedrijven en hightechbedrijven zien dan weer een grotere toekomst 
voor de elektrische auto weggelegd. 

Het Spaanse voorzitterschap heeft ten slotte nog de ‘Verklaring van Donostia’ voorgelegd 
met conclusies, waarin onder andere sterk de focus werd gelegd op de ontwikkeling van de 
elektrische auto. Er was hierover echter zeker geen overeenstemming tussen de lidstaten. 
Deze Verklaring van Donostia moet dan ook enkel worden beschouwd als een standpunt 
van het Spaanse voorzitterschap.

Op de formele raad van 1 en 2 maart zullen de resultaten van de informele raad worden 
medegedeeld.  

3. Vergadering van de Europese ministers van Economie van 19 februari 2010 met Euro-
pees Commissaris Tajani

In de marge van dit verslagmoment gaf  minister-president Kris Peeters ook nog een ver-
slag van de vergadering van de Europese ministers van Economie van 19 februari 2010 in 
Brussel met de Europese Commissaris voor Industrie en Wetenschap, Antonio Tajani over 
de herstructurering van de automobielindustrie in Europa en de Europese strategie in de 
ontwikkeling van de ‘groene’ auto. De minister-president heeft op deze vergadering gepleit 
voor een Europese aanpak van de crisis in de automobielindustrie en dat die aanpak zo 
snel mogelijk moet worden geconcretiseerd. Ook voor de ontwikkeling van de groene 
auto en van alle technologie die daarmee samenhangt is een Europese strategie nodig, die 
gericht is op de transformatie van de automobielindustrie naar een mobiliteitsindustrie. 
Ondertussen is in het actuele dossier van General Motors een gecoördineerde Europese 
aanpak nodig. De minister-president heeft op de vergadering benadrukt dat dat dossier 
een voorbeelddossier van een dergelijke gezamenlijke Europese aanpak zou moeten zijn. 

Er werd ook aangekondigd dat tijdens het Belgisch voorzitterschap een aantal initiatieven 
inzake de transformatie van de automobielindustrie zullen worden genomen. Zo zal er 
hierover in november 2010 een conferentie worden georganiseerd en zal er worden voor-
gesteld een platform op te richten waarin grensoverschrijdende pilootprojecten inzake de 
groene auto aan bod zullen komen. 
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De vragen die door de leden Güler Turan, Matthias Diependaele, Robrecht Bothuyne en 
Johan Deckmyn na deze toelichting werden gesteld, handelden over de stand van zaken in 
het Opeldossier op het Europese niveau.

De voorzitter,

Patricia CEYSENS

De verslaggever,

Frank CREYELMAN
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Gebruikte afkortingen

AAL Ambient Assisted Living
ARTEMIS Advanced Research and Technology for Embedded Intelligence and Systems
CREST Comité de la Recherche Scientifique et Technique
ESFRI European Strategy Forum on Research Infrastructures
EU Europese Unie
GM General Motors
ICT informatie- en communicatietechnologie
kmo kleine of middelgrote onderneming
VSC Vlaams Supercomputer Centrum


